



Strasbourg, 13 June 2023 / le 13 juin 2023

CDL-PI(2023)016

Or. Engl./Fr.

EUROPEAN COMMISSION FOR DEMOCRACY THROUGH LAW

(VENICE COMMISSION)

COMMISSION EUROPEENNE POUR LA DEMOCRATIE PAR LE DROIT

(COMMISSION DE VENISE)

**Information on the follow-up to
UKRAINE – Urgent joint opinion of the Venice Commission and the
Directorate General of Human Rights and the Rule of Law (DGI) of
the Council of Europe on the draft law on amendments to certain
legislative acts concerning the procedure for electing (appointing)
members of the High Council of Justice (HCJ) and the activities of
disciplinary inspectors of the HCJ (Draft law no. 5068)
([CDL-AD\(2021\)018](#)) and Joint *Amicus curiae* brief on certain
questions related to the election and discipline of the members of
the High Council of Justice ([CDL-AD\(2022\)023](#))**

presented at the 135th Plenary Session (9-10 June 2023)

**Information sur les suites données
UKRAINE - Avis conjoint urgent de la Commission de Venise et la
Direction Générale Droits de l'Homme et Etat de Droit (DGI) sur le
projet de loi portant modification de certains actes législatifs
concernant la procédure d'élection (de nomination) des membres du
Haut Conseil de la Justice (HCJ) et les activités des inspecteurs
disciplinaires du HCJ (projet de loi n° 5068) ([CDL-AD\(2021\)018](#)) et
Mémoire *amicus curiae* conjoint de la Commission de Venise et la
Direction Générale Droits de l'Homme et État de droit (DGI) du
Conseil de l'Europe sur certaines questions liées à l'élection et la
discipline des membres du Haut Conseil de la Justice
([CDL-AD\(2022\)023](#))**

présentée lors de la 135e session plénière (9-10 juin 2023)

- **Ukraine – Urgent joint opinion of the Venice Commission and the Directorate General of Human Rights and the Rule of Law (DGI) of the Council of Europe on the draft law on amendments to certain legislative acts concerning the procedure for electing (appointing) members of the High Council of Justice (HCJ) and the activities of disciplinary inspectors of the HCJ (Draft law no. 5068) ([CDL-AD\(2021\)018](#)) and Joint *Amicus curiae* brief on certain questions related to the election and discipline of the members of the High Council of Justice ([CDL-AD\(2022\)023](#))**

In the Urgent Joint Opinion [CDL-AD\(2021\)018](#), the Venice Commission and the DGI assessed the draft Law on vetting the High Council of Justice of Ukraine (the HCJ). The Venice Commission emphasised the importance of addressing the problems of the integrity of the HCJ members and welcomed the fact that the Ukrainian authorities made appropriate steps in that direction. In the *Amicus curiae* brief [CDL-AD\(2022\)023](#) for the Constitutional Court of Ukraine dealing with the constitutionality of the Law, the Commission maintained the above Opinion. It supported the reform, specifying that the assistance of international partners in vetting the HCJ had been a necessary guarantee for ensuring the impartiality of the integrity check.

The law was adopted and implemented. In January 2023, the HCJ started working with a new composition made up of vetted members. On 1 June 2023, the HCJ appointed the members of the High Qualification Commission of Judges of Ukraine, the body in charge of selecting judicial candidates. Accordingly, that decision of the HCJ will enable the authorities to proceed with the selection and appointment of judges for more than two thousand vacant positions and the completion of the qualification assessment of judges. The case on the constitutionality of the Law is still pending before the Constitutional Court.

- **Ukraine - Avis conjoint urgent de la Commission de Venise et la Direction Générale Droits de l'Homme et Etat de Droit (DGI) sur le projet de loi portant modification de certains actes législatifs concernant la procédure d'élection (de nomination) des membres du Haut Conseil de la Justice (HCJ) et les activités des inspecteurs disciplinaires du HCJ (projet de loi n° 5068) ([CDL-AD\(2021\)018](#)) et Mémoire *amicus curiae* conjoint de la Commission de Venise et la Direction Générale Droits de l'Homme et État de droit (DGI) du Conseil de l'Europe sur certaines questions liées à l'élection et la discipline des membres du Haut Conseil de la Justice ([CDL-AD\(2022\)023](#))**

Dans l'avis conjoint urgent [CDL-AD\(2021\)018](#), la Commission de Venise et la DGI ont évalué le projet de loi sur l'évaluation extraordinaire du Haut Conseil de la Justice d'Ukraine (le HCJ). La Commission de Venise a souligné l'importance de traiter les problèmes d'intégrité des membres du HCJ et a salué le fait que les autorités ukrainiennes aient pris des mesures appropriées dans ce sens. Dans le mémoire d'*Amicus curiae* [CDL-AD\(2022\)023](#) pour la Cour constitutionnelle d'Ukraine traitant de la constitutionnalité de la loi, la Commission a maintenu l'avis susmentionné. Elle a soutenu la réforme, en précisant que l'assistance des partenaires internationaux dans l'évaluation extraordinaire de la HCJ avait été une garantie nécessaire pour assurer l'impartialité du contrôle d'intégrité.

La loi a été adoptée et mise en œuvre. En janvier 2023, la HCJ a commencé à travailler avec une nouvelle composition composée de membres évalués. Le 1er juin 2023, la HCJ a nommé les membres de la Haute Commission de qualification des juges d'Ukraine, l'organe chargé de sélectionner les candidats à la magistrature. En conséquence, cette décision de la HCJ permettra aux autorités de procéder à la sélection et à la nomination de juges pour plus de deux mille postes vacants et à l'achèvement de l'évaluation des qualifications des juges. L'affaire relative à la constitutionnalité de la loi est toujours pendante devant la Cour constitutionnelle.